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Marts 2025 

 

Kære medlemmer 
I dette nyhedsbrev kan du læse om:  

• DLF indtræder i den kommunale kompetencefond 
• Medlemsarrangement med Gordon Ørskov Madsen 5. maj – sæt X 
• Regnskab godkendt af revisor uden påtegninger  
• Inklusionsundersøgelse og bevægelsen fra special til almen – almenområdet 

skal styrkes! 
• Cirkusbilletter er et hit 

 

Den kommunale kompetencefond 

DLF indtræder pr. 1. april 2025 i den kommunale kompetencefond. Det betyder, at der 
fra 1. april kan søges midler til kompetenceudvikling. Der kan søges op til 80% tilskud 
til kurserne. De 20% betaler skolen/arbejdspladsen selv. Der kan søges om: 

o Kursusudgift 

o Vikarudgift  

o Transportudgifter 

o Materialeudgifter 

o Opholdsudgifter 

For lærere og børnehaveklasseledere skal kurset have et tydeligt fagfagligt eller 
tværfagligt fokus (man kan altså ikke søge fx kursus i mellemformer) 

For øvrige medlemsgrupper kan der søges om kurser med fokus på undervisningsfag, 
didaktiske eller vejledningsfaglige områder.  

Kurset må vare maks. 6 dage (eller op til 48 timer) 

I løbet af april måned lancerer Folkeskolen.dk et ”Efteruddannelsesunivers”, hvor man 
vil kunne tilgå forslag til kurser. UC Syd tilbyder dog allerede en oversigt her i alle fag 
og til UU og PPR: Fagkurser | UC SYD 

Din leder og din TR skal godkende ansøgningen.  

NYHEDSBREV  

https://ucsyd.dk/fagkurser
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Har din leder/arbejdsgiver ønske om, at den/de ansatte gennemfører en given 
kompetenceudvikling på områder, som ikke omfattes af fondens formål på LC-
området eller som er tilrettelagt som kollektiv kompetenceudvikling for fx hele 
arbejdspladsen, er det som hidtil en opgave for arbejdsgiver at finansiere dette. På 
samme vis gælder, at kompetenceudvikling, der er obligatorisk for den ansatte at 
deltage i, heller ikke dækkes af fonden. Det er og bliver en arbejdsgiverforpligtigelse.  

 

Sæt X i kalenderen 5. maj: Medlemsarrangement af 
fagpolitisk karakter  

På sidste års generalforsamling (i 2024) blev det besluttet, at Sønderborg Lærerkreds 
kun afholder ordinær generalforsamling i lige år. I beslutningen herom, lå også et krav 
om, at kredsstyrelsen hvert andet år (i ulige år) arrangerer et medlemsarrangement af 
fagpolitisk karakter i første halvår.  

Det er vi i fuld gang med at planlægge, og jeg glæder mig personligt meget over, at vi 
nu også kan mødes i en mere uformel men stadig fagpolitisk ramme.  

Medlemsarrangementet bliver afholdt den 5. maj. Vi får besøg af formanden for 
Danmarks Lærerforening, Gordon Ørskov Madsen. Derudover skal I være med til at 
komme med jeres input til ønsker i forbindelse med overenskomstforhandlingerne, der 
allerede skal finde sted i 2026. Der vil naturligvis også være forplejning i form af mad 
og drikkevarer.  

Det nærmere program med info omkring tilmelding sendes ud senere, men sæt meget 
gerne X i kalenderen – og prik gerne til en kollega eller to.  

 

Kredsens regnskab for 2024 er godkendt 

Det bliver naturligvis sådan, at I på den ordinære generalforsamling i 2026 skal 
godkende de to regnskaber for 2024 og 2025, men vi har netop i dag haft besøg af 
vores eksterne og interne revisorer, og regnskabet for 2024 er godkendt uden 
påtegninger.  
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Inklusionsundersøgelse og bevægelsen fra special til almen 

I fik med meget kort varsel sendt en inklusionsundersøgelse fra DLF ud i starten af 
året. Hele 60% af lærerne og børnehaveklasselederne svarede på den, og I skal vide, vi 
mener det alvorligt, når vi siger, det gør en forskel, at I tager jer tid til at svare på disse.  

Vi benytter alle mulige lejligheder til at fortælle om den virkelighed, I står i, og tallene 
er allerede taget i brug.  

 
Jeres svar taler sit helt eget tydelige sprog. Der er i høj grad behov for at styrke 
almenområdet!  

Ud over et almenområde, der i den grad skriger på ressourcer, så segregerer vi i 
Sønderborg Kommune flere og flere elever, og vi er nu oppe på at 7% af eleverne går i 
et specialtilbud. Skolerne betaler en høj pris for at segregere, og en evaluering af 
skolernes tildeling viser helt klart, at det er midlerne til inklusion, der ryger, når 
skolerne skal segregere en elev. Det er en meget uheldig spiral. Alle elever har krav på 
det rette skoletilbud, men det er dybt problematisk og paradoksalt, at det går ud over 
skolernes mulighed for at lave inkluderende tiltag på skolen.  
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Derfor har kommunen sat gang i et større forarbejde om bevægelsen fra special til 
almen. Børne- og Uddannelsesudvalget har besluttet tre pejlemærker, der skal være 
udgangspunktet for dette komplekse arbejde:  

- En styrkelse af almenområdet 
- Flere mellemformer tæt på elevernes almene tilbud 
- Børn og unge som fortsat har brug for et specialtilbud.  

I sidste uge inviterede forvaltningen 120 ledere og medarbejdere fra skole- og 
ungeområdet til en workshop. Formålet med workshoppen var at spørge dem, der 
hver dage arbejder med børn og unge, hvad de mener, der skal til. De input, som 
blandt andet nogle af jer har været med til at give, skal danne udgangspunkt for de 
modeller, som kommunen nu vil udarbejde.  

Både Peter og jeg er inviteret til at sidde i styregruppen, og derfor er vi tæt på 
processen. Vores budskaber er, at vi må tale om inklusion på en anden måde, end vi 
gør i dag, for som situationen er nu, kan almenområdet ikke inkludere flere elever.  
Derfor er jeg glad for pejlemærket ”En styrkelse af almenområdet”, for hvis vi skal 
lykkes med at bryde den onde spiral, så handler opgaven om at få skabt et godt 
almenområde, hvor lærerne og børnehaveklasselederne rent faktisk har mulighed for 
at lykkes med opgaven.  

Det handler bl.a. om lettere adgang til og bedre samarbejde med PPR og 
inklusionsteamet. Det handler helt sikkert om flere lærere omkring eleverne, der får et 
større og større støttebehov. Det handler om at kunne skabe fysiske 
undervisningsrum i undervisningsrummet, så blandt andet holddeling kan lade sig 
gøre.  Det handler om en lavere klassekvotient. Det handler også om at få reel 
kompetenceudvikling vedr. undervisning af eleverne med særlige behov, bedre tid til 
at danne relationer til den enkelte elev, 
bedre tid til forberedelse og bedre tid til at 
arbejde med klassens fællesskab.  

Som sagt, så følger vi processen tæt, og da 
det også er et nationalt anliggende, så er 
det også et tema, der fylder ganske meget 
centralt i Danmarks Lærerforening. Se evt. 
debatindlægget fra Gordon Ørskov Madsen 
(DLF) og Thorkild Olesen (Danske 
Handicaporganisationer) Folkeskolen er ikke 
klar til mere inklusion | avisendanmark.dk 

Som de udtaler: ”kort sagt (skal der) 
investeres, før der kan inkluderes”.     

https://avisendanmark.dk/debat/folkeskolen-er-ikke-klar-til-mere-inklusion?teaser-referral=b601873b-baaa-417d-8e2e-b95ef58f776d-12&fbclid=IwY2xjawJA0RtleHRuA2FlbQIxMAABHY8LGD9GaIDrG8jwvFuvT1tIfuoKmS4EodkCJG0kblMhTr5Xfa_L9Uu9kA_aem_ui7grgkzJYbCYijx1s2uSg
https://avisendanmark.dk/debat/folkeskolen-er-ikke-klar-til-mere-inklusion?teaser-referral=b601873b-baaa-417d-8e2e-b95ef58f776d-12&fbclid=IwY2xjawJA0RtleHRuA2FlbQIxMAABHY8LGD9GaIDrG8jwvFuvT1tIfuoKmS4EodkCJG0kblMhTr5Xfa_L9Uu9kA_aem_ui7grgkzJYbCYijx1s2uSg
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Cirkusbilletter er et hit 

 

Vi har igen kunnet skaffe billige billetter til Cirkus Arena d. 12. juni Sønderborg. Vi har 
måttet genbestille flere billetter, da der er rift om dem, hvilket glæder os meget. Vi har 
nu solgt 109 billetter, og vi har derfor i skrivende stund kun 16 billetter tilbage.  

 

 

På vegne af kredsstyrelsen i Sønderborg Lærerkreds og med ønsket om en god start 
på foråret 

Nanna Stryhn-Johnsen, Kredsformand 

 


